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گروه اقتصادی - رییس سازمان 
بازرســی کل کشــور اظهار داشــت: 
اختیــارات ویژه  به مرکــز اطلاعات 
مالی داده شــده و همه دستگاه ها باید 
معاملات مشکوک را به مرکز گزارش 
بدهند و اگر دستگاه ها با مرکز همکاری 
نکنند مشــمول مجازات تعیین شده، 
می شــوند و حتی اگر این افراد  رییس 
بانک مرکزی و صرافان و یا هر دستگاه 
دیگری باشد، انفصال از خدمت برای 
مسئولان آن دستگاه ها پیش بینی شده و 
وزارت اطلاعات به عنوان ضابط خاص 
ورود می کند.خدایان در همایش مبارزه 
با پولشــویی و تامین مالی تروریســم 
با اشــاره به بازنگری قانــون مبارزه با 
پولشویی اظهار داشــت: قانون مبارزه 
با پولشــویی در سال ٨۶ تصویب شد 
اما به دلیل ایراداتی وارده، در ســال ٩٧ 
اصلاح شــد که بنده در آن زمان معاون 
قوه قضائیه بودم و نقشــی در بازنگری 

این قانون داشتم.
وی ادامه داد: اولیــن ایراد قانون 
ایــن بود که تنها  یــک چهارم از عواید 

حاصل از پولشــویی مشمول جریمه 
می شــد و طبیعتاً کسی که مبالغ زیادی 
عادیش شده، جریمه یک چهارم از آن، 
عدد بزرگی نبود. اما در قانون اصلاحیه 
این ایراد برطرف شــد و اگر میزان جرم 
تا یک میلیارد تومان باشد جرایم حبس 
و جریمــه نقدی و اگر بیشــتر از این 
مبلغ باشد جرم درجه چهار محسوب 
می شــود و علاوه بر حبس معادل مال 
مکشــوفه، تمام اموال عواید از آن جرم 

ضبط می شود.
رییس سازمان بازرسی کل کشور با 
بیان اینکه شورای عالی پیشگیری از جرم 
در قانون جدید فراقوه ای کردیم، گفت: 
در قانون اصلاحیه علاوه بر دولت، قوه 
قضاییه هم در این شورا نمایندگی دارد 
که نتیجه این بود که سیاست گذاری آن 
هم تغییر کرد و مصوبات این شورا بعد 
از تصویب هیــأت وزیران، برای تمام 
دســتگاه ها لازم الاجرا است.خداییان 
افزود: اختیارات ویژه  به مرکز اطلاعات 
مالی داده شــده و همه دستگاه ها باید 
معاملات مشکوک را به مرکز گزارش 

بدهند و اگر دستگاه ها با مرکز همکاری 
نکنند مشــمول مجازات تعیین شده، 
می شــوند و حتی اگر این افراد  رییس 
بانک مرکزی و صرافان و یا هر دستگاه 
دیگری باشد، انفصال از خدمت برای 
مسئولان آن دستگاه ها پیش بینی شده و 
وزارت اطلاعات به عنوان ضابط خاص 
ورود می کنــد.  نکته مهم در این قانون 
بحث اثبات جرم بوده، پیش از این  هر 
کســی مالی داشت اصل بر صحت آن 
بوده و اگر هزاران میلیارد تومان هم وارد 
گــردش مالی و چرخه اقتصاد می کرد، 
کســی به این فرد ایرادی نمی گرفت. 
مگر اینکه دادســتانی اشکالی وارد کند 
که این کار هم بسیار سخت بود چراکه 
پولشویان افراد با یقه سفید و متخصص 
هستند و اثبات پولشویی بسیار سخت 
است. از این رو، در قانون جدید بار اثبات 
مشروع بودن آن معاملات مشکوک بر 
عهده شخص مضمون قرار دارد. رییس 
سازمان بازرسی کل کشور با بیان اینکه 
با اصلاح قانون زیر ساخت قانونی برای 
مقابله با پولشویی را فراهم کردیم، ادامه 

داد: اگر این ظن حاصل شود که این مال 
نامشروع است، در حکم مال نامشروع 
محسوب می شود و دیگر دادستان نیازی 
به اثبات ندارد بنابراین مبارزه با این جرم 
آسان تر خواهد شد. در حال حاضر، زیر 
ساخت قانونی لازم برخوردار هستیم و 
مسئولان نمی توانند مدعی شوند که از 
جهت مقابله با این جرم مشکل قانونی 

داریم.
وی با تاکید بر اینکه برای داشــتن 
کشــور عاری از پولشــویی به ایجاد 
فرهنگ برای مبارزه با پولشــویی نیاز 
داریم، گفت: برای فرهنگ سازی مقابله 
با پولشــویی به عزم همگانی نیاز داریم 
و باید تمام دستگاه ها از جمله بانک ها، 
دفترخانه ها، مشــاوران امــلاک، بازار 
ســرمایه در این امر عزم داشته باشند، 
شــاید در انجام این گونــه معاملات 
عایدی  داشته باشد اما باید توجه داشته 
باشــند که با همان اندازه این پولشویی 
باعث افزایش تورم خواهد شد. رییس 
ســازمان بازرسی کشــور با بیان اینکه 
موضوع دیگر در مبارزه با پولشــویی 

بحث شفافیت است، افزود: برای مقابله 
با پولشویی نیاز به شفافیت داریم از این 
رو هر گونه نقل و انتقالات را باید همه 
ببینند و چــرا باید به هر معامله ای مهر 
محرمانه بزنیم؟ در این باره باید دید در 
برنامه هفتم درباره شفافیت چه احکامی 
داده شده؟ چرا باید ارائه تسهیلات مهر 
محرمانه داشته باشد و همین عامل باعث 
می شود که به یکباره عده ای سود بالایی 
می رسند و برای مثال عده ای به یکباره 
پس از ســود از بازار ســرمایه خارج 
می شــوند اما اگر بازار سرمایه شفاف 
باشــد این اتفاق نمــی افتد. چرا وقتی 
درباره بورس تصمیمی گرفته می شود، 
این اطلاعات سه ماه بعد به مردم اعلام 
می شود که بســیاری از مردم هم دچار 
آسیب می شــوند؟ از این رو، معتقدم 
کلید مبارزه با پولشویی شفافیت است.

خداییان با بیان اینکه نظارت هوشمند از 

دیگر راهکارها برای مقابله با پولشویی 
اســت، اظهار داشت: دیگر نمی توان به 
طور سنتی بر روی عملکردها نظارت 
داشــت و اگر نظارت هوشمند نباشد، 
امکان فساد زیاد است. حکمی را برای 
برنامه هفتم پیشنهاد دادم که براساس آن 
به سازمان بازرسی کل کشور این امکان 
داده شــود که به سازمان و دستگاه های 
عمومی نظارت هوشمند داشته باشد اما 
نماینده دولت در کمسیون تلفیق با این 
پیشنهاد مخالفت کرد و متاسفانه اعضای 
کمیســیون تلفیق هم موافق با نظارت 
هوشمند سازمان بازرسی نبودند، حال 
سوال این است که اگر وزارت اطلاعات 
و ســازمان بازرسی کل کشور نامحرم 

است، چه کسی محرم است؟
طبــق گفتــه رییــس ســازمان 
امــور مالیاتــی چند هــزار صندوق 
قرض الحسنه غیر مجاز در حال فعالیت 

هستند که تنها٧ صندوق چندین هزار 
میلیــارد تومان گــردش مالی دارند آیا 
در این شرایط پولشــویی در تمام این 
صندوق ها رخ نمی دهند؟ باید خیریه ها 
و ایــن موسســات مالــی و اعتباری 
شفاف باشــند.خداییان تاکید کرد: اگر 
ســازمان های نظارتی به این اطلاعات 
دسترسی نداشته باشد چطور می توانند 
معاملات مشکوک را شناسایی کند و از 
آن پیشــگری داشته باشند؟ اخیرا اقدام 
بســیار خوبی با تدبیر رهبری رخ داده 
این بود که باید تمام معاملات با ســند 
رسمی باشد و مجلس هم این موضوع 
را تصویب کرد. امسال رهبری فرمودند 
که این یک مصلحت قطعی اســت که 
باید به معاملات با ســند رسمی اعتبار 
داده شــود. رییس بازرسی کل کشور 
تاکید کرد: باید توجه داشــت که عمده 
پولشــویی در انتقالات اموال است که 

افراد می توانند با سند قولنامه ای نقل و 
انتقال انجام دهند. وی ادامه داد: آنهایی 
که پولشویی می  کنند از وجه اجتماعی 
برخوردارند و نیاز به این است که با این 
افراد برخورد قاطع شــود. این افراد به 
گونه ای عمل می کنند که ردی از خود به 
جا نمی گذارند و دستگاه  قضایی باید با 
این افراد به صورت قاطع برخورد کند 
و جزای نقدی و ضبط اموال باید انجام 
شود چراکه اینها به دنبال پول هستند و 
سخت ترین برخورد با آنها این است که 

اموال و پول آنها ضبط شود.

گــروه اقتصادی - صــادرات 
خــودروی ترکیــه در ۳ ماهه مارس تا 
مــی ۲۰۲۳ معادل ۱۲ میلیارد دلار بوده 
که ۳٧۵ برابر صادرات خودروی ایرانی 
اســت که نشان می دهد تولید در ایران 
بــه هیچ وجه صفت صــادرات محور 
بودن را یدک نمی کشد.از عمر صنعت 
خودروسازی در ایران بیش از ۶۰ سال 

می گذرد و اگرچه انتظار می رفت طی ۶ 
دهه گذشته این صنعت از نظر کیفیت 
و قیمت به بلوغ رســیده باشــد اما این 
صنعت نه تنها نتوانسته رضایت مصرف 
کنندگان داخلی را جلب کند بلکه از نظر 
بازاریابی خارجی هم موفق نبوده است.
علــت عمده این اتفاق نیز نه فقط 
مسائل تحریمی و ارتباطات بین المللی، 

بلکه مشکلات عدیده ای همچون بهره 
وری پایین، زیان انباشته، ساختارهای 
مالکیتــی و مدیریتی معیــوب، عدم 
تفاهم و درک مشــترک تصمیم گیران 
و صنعتگــران، بنگاهداری، تیراژ پایین 
تولید، بی توجهی به افزایش کیفیت و 
کاهش قیمــت، صادرات محور نبودن 
تولیدات و… است که گریبان صنعت 

خودروسازی کشــور را گرفته است.
بررســی وضعیت صادرات خودرو در 
سال گذشته نشان می دهد که طی یک 
ســال تنها ۳٧.٨ میلیون دلار خودرو و 
۱۳ میلیون دلار قطعه صادر شده است. 
ارزش  مجمــوع  در  بنابرایــن 
صادرات خودرو و قطعه کشور در سال 
۱۴۰۱ در حــدود ۵۱ میلیون دلار بود. 
یعنی صنعت خودروسازی ایران پس از 
۶۰ سال فعالیت تنها توانسته ۵۱ میلیون 
دلار خودرو و قطعه صادر کند و عملًا 

نقش خاصی در صنعت خودروسازی 
دنیا نداشته باشــد؛ این وضعیت نشان 
می دهد که تمام مباحثــی که در مورد 
ضرورت بازاریابی و صادرات خودرو 
می شود صرفاً روی کاغذ بوده و صنعت 
خودروســازی ایران بــه دلیل کیفیت 
پایین و قیمت بــالا فعلًا نمی تواند راه 
خود را به بازارهــای خارجی باز کند 
چراکه کشــورهای خارجی می توانند 
خودروهایــی با کیفیت بالاتر و قیمت 
مناســب تر بخرند.در اینجا می توان به 

صنعت خودروســازی ترکیه اشــاره 
کرد که هنوز به ۳۰ ســالگی نرسیده اما 
با برنامه ریزی دقیق، امروز می تواند به 
بیش از ۲۰۰ کشور و منطقه خودمختار 
از جمله فرانســه، ایتالیا، آلمان، اسپانیا، 
بریتانیا، لهســتان، مصر، اســلوونی و 
آمریکا خودرو صادر کند؛ به شکلی که 
در ســال ۲۰۲۲ این کشور از صادرات 
خودرو و متعلقات آن ۳۱.۵ میلیارد دلار 

کسب کرد. 
همچنین در بازه زمانی ســه ماهه 

مارس تا می ۲۰۲۳ این رقم ۱۲ میلیارد 
دلار بوده اســت.در این بین با توجه به 
صادرات خودرو به کشورهایی همچون 
ونزوئلا در بهار ســال جــاری، طبق 
آماری که اتــاق بازرگانی تهران اعلام 
کرده صــادرات خــودرو و متعلقات 
ایرانی در بازه زمانی ســه ماهه اول، ۳۲ 
میلیون دلار بوده اســت.به این ترتیب 
صادرات خــودروی ترکیه در این بازه 
زمانی ۳٧۵ برابــر صادرات خودروی 
ایرانی بوده است.ســوالی که در اینجا 

مطرح می شود این است که چرا صنعت 
خودروســازی ایران که تقریباً دو برابر 
صنعت خودروسازی ترکیه عمر کرده 
نتوانسته طی دهه های گذشته حتی یک 
گام کوچــک در جهــت بهبود اوضاع 
صادراتی خود بردارد. اگر به مســائل 
تحریمی اشــاره شــود باید گفت که 
تحریم صنعت خودروسازی از اواسط 
دهه ٩۰ آغاز شــد چــرا پیش از اعمال 
تحریم های سنگین، در این مسیر گامی 

برداشته نشده بود؟

رییس سازمان بازرسی کل کشور:

عمده پولشویی در انتقالات اموال است

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- »ســید حسین 
حســینی« افزود: صنعت شــیلات در 
ایران بــا تولید یک میلیون و ۳۵۲ هزار 
تن محصولات شیلاتی که ٧۵۱ هزارتن 
در حوزه صید و صیادی و ۶۰۱ هزارتن 
در حوزه آبزی پروری در غرب آســیا 
رتبــه اول و به عنوان پیشــرو در حوزه 
تولید پروتئین آبزیان در منطقه است و 
در صید فراســاحلی در اقیانوس هند با 
٨۰۰ شناور با ۱٧۰ هزارتن رتبه دوم در 
۳۲ کشور و در غرب اقیانوس هند رتبه 

اول را داریم.
معــاون وزیر جهاد کشــاورزی 
تصریح کرد: زیرســاخت های حوزه 
صیــد و صیادی بــا ۲۲٧ نقطه تلاقی، 
٧۰ بندر صیادی ، ۱۲۰ اســکله تخلیه و 
۳٧ اسکله های مردمی بیشترین سازه و 
زیرساخت را در حوزه صید و صیادی 
داشــته باشیم که در واقع به برکت نظام 
جمهوری اســلامی ایــران که بیش از 
٩٨ درصــد این زیرســاخت ها بعد از 
پیروزی جمهوری اسلامی ایران اتفاق 
افتاده است. وی اظهارداشت: در دولت 
مردمی ســیزدهم اتفاقات خوبی برای 
صیانــت از ذخایر اتفاق افتاده از جمله 
تامین اعتبار در ســفرهای استانی برای 
پنج مرکز بازسازی ذخایر، تامین اعتبار 
برای ایجاد زیستگاه های مصنوعی که 
۱۰ هزار زیستگاه رهاسازی شده است.
به گفته رییس ســازمان شیلات 
ایــران، پنج هــزار زیســتگاه در حال 
رهاســازی اســت، ۱۵۰۰ زیســتگاه 
در هفتــه دولت اتفاق افتــاده و ۳۵۰۰ 
زیستگاه در حال ساخت برای رهاسازی 
در صیدگاه ها است.حسینی گفت: دریا 
به ســه قسمت آبهای کم عمق ، عمیق، 
سطحی تقســیم می شود در آبهای کم 
عمق صید بــی رویه وجود دارد اگر ما 
بحث بازسازی و زیستگاه ها را جدی 
نگیریم این اتفاق چالشی جدی خواهد 
داشــت.وی افزود: در بحث آبهای بین 
المللی پایبندی نظام جمهوری اسلامی 
ایران بعد از تمهیداتی که انجام شد بعد 
از ۱۶ ســال حق عضویت ما به سازمان 
مدیریت اقیانوس هند )ای تی ســی( د 
رهمین دولت با مشقات زیاد در تحریم 
ها انجام شد که پایبندی ما به ٧۳ درصد 
رســید که تثبیت فعالیت د راین حوزه 

حائز اهمیت است.
رییس سازمان شــیلات ایران با 
اشاره به بحث اقتصاد دریا پایه که یکی از 
نقش آفرینی های خوبی به عنوان درون 

زا بودن سرمایه گذاری در حوزه شیلات 
به آن متصور اســت تصریح کرد: نقش 
آفرینی های خوبی سازمان شیلات ایران 
هم با دبیرخانه توســعه سواحل مکران 
و هــم در برنامه هفتم توســعه احکام 
پیشــنهادی برای اینکه بتوانیم از دریا 
به عنوان پایه زیستی با احتساب ۵٨۰۰ 
کیلومتر سواحل و از کرانه و پس کرانه 
و فراپــس کرانه به عنوان آبزی پروری 
از جایــی که امکان تولید پروتئین های 
دیگر وجود ندارد بــا توجه به قدرت 
مانور شــیلات از این ظرفیت استفاده 
کنیم که با زیرکشــت رفتــن ۱٧ هزار 
هکتــار مزرعه میگو، ۶۱ هزارتن تولید 
میگو ما بوده اســت. در برنامه با توجه 
به مطالعات انجام شده ۲۰۰ هزارهکتار 
قابلیت زیرکشــت را دارد که با تاکید 
مقام عالــی وزارت و اولویت قراردادن 
ســرمایه گــذاری در بحــث صنعت 
شــیلات هم به صورت توســعه افقی 
و عموی ۴۰ هــزار هکتار را در برنامه 
داریــم که در گام اول ۲۴ هزار هکتار از 
محل مولدســازی در دستور کار قرار 
گرفته اســت. حسینی گفت: در شمال 
کشــور هم در استان گلســتان ۶ هزار 
هکتار در قمیشــان از محل مولدسازی 
و املاک مازاد ۱٧۵۰ میلیاردتومان وزیر 
جهاد کشاورزی برای زیرکشت رفتن و 
زیرساخت های این موضوع اختصاص 
دادند. به گفته وی، در بنادر هم در واقع 
چیــزی حدود ٧ میلیاردتومان و در گام 
اول از محل مولدســازی در واقع تامین 
اعتبار شــده اســت.معاون وزیر جهاد 
کشاورزی اضافه کرد: در آبهای داخلی، 
بحث خاویار پرورشــی اســت فقط 
مگاپروژه پــرورش ۵ هزارتنی خاویار 
حدود ٧۰۰ میلیارد در هفته دولت ۱۵۴ 
پروژه شــیلاتی با اعتبار ۲۵۰۰ میلیارد 
تومان که تولید ۱٨ هزارتن محصولات 
شــیلاتی و ۱٧۰۰ اشتغال مستقیم و ۳ 
هزار نفر اشتغال غیرمستقیم را به همراه 
خواهد داشت. وی اضافه کرد: در سال 
گذشــته در صنعت شیلات با توجه به 
ســامانه اشتغال ۱۲ هزار اشتغالزایی در 
ایــن صنعت اتفاق افتــاد با جذب ۱۱ 
هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری که 
نســبت به ۲۵۰۰ میلیارد تومان رکورد 
قبلی حدود چهار برابر بوده اســت که 
نشان دهنده استعدادها و توجه ویژه به 
این صنعت برای امنیت غذایی و تولید 

غذا خواهد بود.
صدور ۸۴۰۰ مجوز صیادی 
/بارگــذاری کاربرگ های صدور 

مجوز تا یک ماه آینده

حسینی درباره صدور مجوزها در 
استان های ساحلی کشور گفت: دریا از 
لحاظ ذخیره و ارزیابی به ذخایر برداشت 
شده و ذخایر کمتر برداشت شده تقسیم 
می شــود که با توجه به رویکرد تغییر 
کمی و کیفی و تغییر روش صید مخرب 
و بی رویه به سمت سلکتیو و لانگ لاین 

پیش می رویم.
وی ادامه داد: فرصت جدیدی برای 
ایجاد زمینه برای توسعه صید و صیادی 
با همکاری هیات مقررات زدایی اتفاق 
افتاد کــه ٩ خدمت و زیرخدمت برای 
صنعت شیلات از جمله آبزی پروری، 
صید و صیادی و صنایع تبدیلی تعریف 
شده است که همه اینها در درگاه نشست 
و فقط در حوزه صدور مجوزها جلسه 
ای که اخیرا تشــکیل شــد در وزارت 
اقتصاد و دارایی اشکالات کوچکی بود 
که قرار شــد رفع شود تا یک ماه دیگر 
کاربرگ ها بارگذاری می شود. به گفته 
رییس سازمان شــیلات ایران، بعد از 
طی فرایند یکسری استاندارها به لحاظ 
تخصصی و اجتماعی انجام شــد تایید 
می شود و متقاضیان برای ادامه فعالیت 
برای ثبت شناورها )زیرا شناورها باید 
اســتانداردهای سازمان بنادر که متولی 
این موضوع اســت را داشــته باشند( 
مراجعه خواهند کرد و با مدیریت تقویم 
زمان بندی شده و امکان فعالیت پایدار 
می تواننــد از حالت در واقع غیرمجاز 
و غیررســمی بــرای نظارت بیشــتر 

ساماندهی شوند.
لزوم اصلاح قانــون؛ برای 
جلوگیری از نقل و انتقال مجوزها

وی دربــاره خریــد و فــروش 
مجوزهای صید و صیادی پیش از ایجاد 
درگاه الکترونیک مجوزها گفت: یک 
اشــکال اساسی که وجود داشت وقتی 
مجوزی محدود می شود به خاطر برخی 
از موارد که بحث های تخصصی است 
مثل مجور شکار که سازمان منابع طبیعی 
براساس ظرفیت موجود صادر می کند، 
در دریا هم همین است وقتی محدود می 
شود یک نابسامانی در این حوزه اتفاق 
می افتد. معاون وزیر جهاد کشــاورزی 
درباره خریــد و فروش مجوزها پیش 
از ایجــاد درگاه ملــی صدور مجوزها 
افــزود: قیمت ها پیش از این در اختیار 
مردم به صورت غیررسمی بود، قیمت 
های متعدد برای این متصور بود و این 
خودش یک نگران کنندگی را داشــت 
کــه در اصلاح قانون حفاظت از قانون 
آبزپروری این است که اجازه نمی دهد 
که خرید و فروش مجوز به عنوان یک 

امتیاز از انفال انجام می شود باید ممنوع 
باشــد. وی با تاکید براینکه نگاه ما این 
اســت که مجوز صادر شده قابل انتقال 
نباشــد گفت: این موضــوع در قانون 
حفاظت منابع آبزیان دیده نشده بود ما 
به دنبال این موضوع هستیم که اصلاح 

شود.
حذف امضاهــای طلایی در 

صید و صیادی
حسینی تصریح کرد: اکنون مهم 
دیگر مجوز نیست پایداری شغل را باید 
مدیریت کنیم بالاخره دریا یک ظرفیتی 
دارد کــه همه نمی توانیم از آن ظرفیت 
بهره برداری کنیم و این حرف درستی 
اســت که برای نظــارت بر صیدهای 
غیررسمی، امر ساماندهی اتفاق بیفتد که 
با همکاری که با هیات مقررات زدایی 
داشتیم علاوه بر دخالت فردی و حذف 
امضاهای طلایی و یک شــفاف سازی 
فعالیت کار بســیار بزرگی بود که این 
دولــت انجام داده بود که ما تمام قد این 
موضوع را پیگیر هستیم و این یک کار 
انقلابی بود که در این دولت انجام شد.

وی گفت: نگران این هستیم زیرا 
همه صیادان را نمی توان در دریا جا داد 
بلکه باید به اندازه ظرفیت و به صورت 
شفاف و یکسان از این ظرفیت استفاده 
کنند و کنترل و نظارت انجام شــود که 
برای نســل های آینده باقی بماند این 
ملاحظات تخصصــی و فنی در کنار 
ملاحظات اجتماعی در پایداری صید 

و صیادی و شغل کمک کند.
به گفته حســینی، اکنون در حوزه 
صید و صیادی ۱۳۵ هــزار نفر و ۵۰۰ 
شــناور در کلاس قایق و لنچ و کشتی 
فعالیت دارند.رییس ســازمان شیلات 
ایران گفت: در حوزه آبزی پروری ۱۱۵ 
هزار نفر، در صنعت شــیلات ۲۵۰ هزا 
رنفر فعالیت دارند و ما در واقع در حوزه 
پایداری تولید مشوق هایی گذاشتیم در 
حــوزه آبزی پروری در خیلی از بخش 
ها صیادان ما به ســمت آبزی پروری از 
جملــه پرورش ماهی در دریا روی می 
آورند. وی افزود: مجوز صید یک مجوز 
تایید محور است و باید فرایندش طی 
شــود یک کمیته مدیریت صید داریم 

که موسســه تحقیقات علوم شیلاتی 
در آنجــا میزان مجــوز قابل صدور را 
به ما اعلام می کند و براســاس اهلیت 
سنجی و امتیازبندی صادر خواهد شد، 
همچنین در حــوزه قایق ها چیزی که 
موسسه تحقیقات علوم شیلاتی اعلام 
کرده است حدود ٨ هزار مورد است که 
باید در کل استان ها براساس استاندار با 
روش لانگ لانگ توزیع کنیم. به گفته 
رییس سازمان شیلات ایران، در حوزه 
لنج ها حدود ۲۰۰ مورد در اقیانوس هند 

و آبهای دور اجازه صدور دادند.
حسینی تصریح کرد: منتظر هستیم 
که کاربرگ های مــا مورد تایید درگاه 
ملی قرار بگیرد و با مکانیزم و فرایندی 
که درگاه ملی صــدور مجوز ها انجام 
می دهد مجوزها صادر شــود ابتدای 
امر اســتان های هرمزگان و سیستان و 
بلوچستان را شامل می شود با توجه به 
اینکه ساز و کار بحث های زیرساختی 
اماده نبود ، ثبت براســاس دو ایتم یک 
قدرت موتور ۵۵ اســب بخار و روش 
صید لانگ لانگ خواهد بود کســانی 

که این اســتانداردها را لحاظ شود می 
توانند در سامانه درخواست مجوز وارد 
شوند.وی با بیان اینکه استان های بعدی 
خوزستان و بوشهر هستند، افزود: اکنون 
بحث های فنی درگاه ملی انجام شــده 
و مشــکل تعرفه های صید را در دیوان 
محاسبات داریم که با تصویب کاربرگ 
ها این مشکل حل خواهد شد البته اکنون 
برای رفع مشکل هموطنان صیاد اعلام 
کــرده ایم که ثبت نام و بارگذاری را در 
سامانه ســیمرغ انجام دهند تا با فعال 
شدن درگاه مجوزها تمامی کارها انجام 

شود.
معــاون وزیر جهاد کشــاورزی 
دربــاره تاخیر در ارائــه کاربرگ ها به 
درگاه ملی مجوزها گفت: اشکالی که به 
ما وارد شــد این بود که چرا کاربرگ ها 
در زمان خود تهیه و ارائه نشده است، اما 
این را با هماهنگی کارگروه تخصصی 
که هیات مقــررات زدایی تعیین کرده 
بــود با توجه به اینکــه فرایندش زبان 
تخصصی باید به زبان ماشــین تبدیل 
می شد ۲۳۰ روز ساعت کار انجام شده 
است. زمان به لحاظ ایجاد زیرساخت ها 
طولانی شده و غفلتی در این خصوص 
صورت نگرفته اســت.رییس سازمان 
شــیلات ایران دربــاره اینکه در برنامه 
ششم توســعه باید ۵۰۰ میلیون قطعه 
بچه ماهی و میگو رهاســازی می شد 
افزود: ما برای صیانت از دریا چند ایتم 
و در واقع ارکان های مدیریتی در مکان، 
زمــان ، ترکیب گونه ای، روش صید و 
بازســازی ذخایر لازم داشتیم می دانید 
که بازسازی ذخایر در شمال و جنوب 
موضوعاتش با یکدیگر متفاوت است 
در شــمال کشور با توجه به گونه های 
زیســتی کوچ رود در واقع مسیرهای 
طبیعی به خاطر ســاخت و ســازها از 
محل مولد گیری و بحث های واسطه ای 
برای بازسازی خارج شده و برای همین 
باید تکثییر و رهاسازی انجام بدهیم.به 
گفته حســینی، ۳۶۵ میلیون قطعه بچه 
ماهی با همت دولت سیزدهم و اعتبار 
سال گذشته به میزان ۴۵ میلیارد تومان 
انجام شد.معاون وزیر کشاورزی با بیان 
اینکه امســال برای تکثیر بچه ماهی ٩۰ 
میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده، 
افزود: ۳۰ میلیون قطعه با همکاری خود 
صیادان در ایجاد زیستگاه های طبیعی 
و برای بحث تکثیر طبیعی اتفاق افتاد، 
مولد به نســبت دو به یک رهاسازی و 
تکثیر می شود. در جنوب کشور، ایجاد 
زیســتگاه های مصنوعی ، چراگاه ها 
و پناهگاه ها برای اکوسیســتم بهتر از 

رهاسازی است، چون در جنوب کشور 
مراکز تکثیر و رهاسازی فعال نداشتیم 
در دولت ســیزدهم ۵ مرکــز تکثیر و 
رهاســازی آبهای ماهیان شور از جمله 
میگــو و ماهیان دریایی را با تخصیص 
اعتبار استانی محلش را تعیین کرده ایم 
به طوریکه ۳ مورد در استان هرمزگان و 
۲ مورد سیستان و بلوچستان ایجاد می 
شود. حسینی افزود: بیش از ٩۰ درصد 
رهاسازی مربوط به شمال کشور است 
و ۱۰ درصد در جنوب کشور رهاسازی 
انجام می شــود زیرا باید بیوتکنولوژی 
تکثیر را داشــته باشــیم. وی ادامه داد: 
اکنــون بیوتکنولوژی میگــو و ۳ تا ۴ 
گونه ماهیان بومی را داریم مابقی باید با 
کارهای تحقیقات و شرکت های دانش 
بنیان انجام شود. رییس سازمان شیلات 
ایــران براین باور اســت که با توجه به 
۱۲۶ گونه ای که در جنوب کشور داریم 
فقط نمی توان با یک نگاه بازســازی، 
کل اکوسیستم را احیا کرد بلکه در آنجا 
چراگاه ها و زیستگاه ها نتیجه می دهد 
به خصوص برای گونه های برداشــتی 
از جملــه میگو کــه از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است. وی درباره برنامه این 
سازمان در زیستگاه های جنوب کشور 
افزود: ۱۰ هزار قطعه بچه ماهی تا سال 
۱۴۰۰ رهاسازی شده بود، ۱۵۰۰ قطعه 
بچه ماهی در ۱۰ سال گذشته بوده است.

با اعتباری که دیده شــد، ســال 
گذشته ۱۵۰۰ قطعه بچه ماهی و امسال 
۳۵۰۰ مورد رهاســازی می شود که در 
همین دو ســه روز قبل ۶۰۰ قطعه بچه 
ماهی در اطراف جزیره کیش رهاسازی 
شــده اســت این کار ملی با مشارکت 
بخش خصوصی انجام شــد. حسینی 
دربــاره کاهش تولید در پرورش ماهی 
در قفس گفت: بازار یکی از موضوعات 
چالشی در پرورش ماهی در قفس بود 
که با دیپلماسی فعالی که در این دولت 
اتفاق افتاد مشکل بازار حل شد یعنی با 
تفاهم نامه ای که وزیر جهاد کشاورزی با 
وزیر کشاورزی چین منعقد کرد با تفاهم 
نامه ای که با روســیه منعقد شد، اکنون 
مشکلی برای صادرات نداریم در بازار 
هم ماهی سی باس موجود است که در 
حوزه فرهنگسازی جای گرفته است. 
در حوزه بچه ماهی با تولید ۲۳۰۰ پیش 
مولد و مولــد گام موثری برای مولدها 
برداشته ایم اما بیوتکنولوژی تولید مولد 
و بــه گزینی لازم به واردات بچه ماهی 
دارد بــه همین دلیل بــا اینکه ظرفیت 
خوبی برای تولید ایجاد شــده هنوز به 

استاندارها فاصله داریم.

رییس سازمان شیلات ایران اعلام کرد:

صادرات آبزیان ایران به چین و روسیه
رییس سازمان شیلات ایران گفت: دیپلماسی فعال دولت سیزدهم باعث شد طی تفاهمی صادرات آبزیان ایران 

به بازار چین و روسیه راه پیدا کند.

گروه اقتصادی -  رئیس انجمن 
صنفی سی ان جی کشور گفت: کاهش 
تقاضای سی ان جی هر روز نیز بیشتر 
می شــود و اگر دولت فکری به حال 
ایــن موضوع نکند همچنان شــاهد 
افزایش مصرف بنزین و کاهش تقاضا 
برای سی ان جی خواهیم بود. محسن 
جوهــری درباره جزئیــات افزایش 
کارمزد جایگاهداران اظهار داشــت: 
در ســال ۱۴۰۲ باتوجه بــه روالی که 
تعیین حق العمل داشته و فرایندی که 
مشخص شده بود درخواست افزایش 
کارمزد را به ســازمان حمایت اعلام 
کردیم، به دلیل افزایش هزینه ها و زیان 
انباشته سال های قبل بنای ما این بود که 

کارمزدها بالاتر از صددرصد افزایش 
یابد اما ســازمان حمایــت افزایش 
هزینه ها را فقط نسبت به سال قبل در 
نظر می گیرد و معمولا کارگروه تعیین 
حق العمل؛ با در نظر گرفتن شــرایط 
بودجه کشــور درصدی را تصویب 
می کند که امسال این اتفاق افتاد یعنی 
درصدی که تصویب شــد کمتر از آن 
رقمی بود که مدنظر سازمان حمایت 
بــود و نکته دوم اینکــه روال تعیین 
حق العمل باتوجه به فرمولی که سازمان 
حمایت برای قیمت گذاری خدمات 
دارد بــرای جایگاه های ســی ان جی 

مناسب نیست.
وی ادامه داد: جایگاه های عرضه 

سی ان جی سرمایه گذاری بسیار زیادی 
انجــام داده اند و وقتی بــا این فرمول 
قیمت گــذاری خدمــات حق العمل 
تعیین می شود با ســرمایه گذاری که 
دولت و جایــگاه داران انجام داده اند 

سنخیت ندارد.
رئیس انجمن صنفی سی ان جی 
کشــور تصریــح کرد: نکتــه مثبت 
تغییر نــرخ کارمزدها این اســت که 
امســال بالاخره دولت متوجه تفاوت 
هزینه های بــالای جایگاه های عرضه 
سی ان جی نسبت به جایگاه های بنزین 

شــده و بین جایگاه های عرضه بنزین 
و ســی ان جی تفاوت قائل شد، اما ما 
انتظار داشتیم این رقم تفاوت؛ بیشتر از 
۲۰ درصد باشد و نکته منفی هم اینکه 
متاسفانه ما به طور متوسط حدود ۱۵ 
درصــد کاهش مصرف ســی ان جی 
داشــته ایم و این رقم حدودا نیمی از 
افزایــش کارمزد را به خود اختصاص 
داده اســت، بعبارت دیگر اگرچه ۶۰ 
درصد افزایش کارمزد داشــته ایم اما 
درواقع ۳۰ درصد به درآمد جایگاه ها 
اضافه می شود و این بزرگترین مشکل 

ما است.
کاهش ۱۵ درصدی مصرف 

سی ان جی نسبت به پارسال
وی کاهش تقاضا را دلیل کاهش 
درآمد جایگاه داران سی ان جی علیرغم 
افزایش نرخ کارمزدها دانست و گفت: 
ما بارها درخواســت کرده ایم ایکه که 
دولت فکری بــه حال افزایش تقاضا 
بکند اما متاسفانه توسعه سی ان جی به 
دلیل کمبود تقاضا اتفاق نیفتاده است، 
به طوری که ســال گذشته حدود ۲۴ 
میلیــون متر مکعب مصــرف روزانه 

سی ان جی داشتیم اما این میزان امسال 
۱۵ درصد کاهش یافته است.

ســاخت  خودروســازان 
را  دوگانه ســوز  خــودروی 

فراموش کرده اند
جوهــری بیــان داشــت: طی 
ســال های گذشــته مشــکل ما این 
بــود که خودروی جدیــد به ناوگان 
خودروی دوگانه ســوز کشور اضافه 
نشــده اســت، در ســال ۱۴۰۰ فقط 
یک درصد تولیــدات ایران خودرو به 
دوگانه ســوزها اختصاص داده شده و 

در مورد تولیدات سایپا این رقم صفر 
بوده است، در سال ۱۴۰۲ هم که ظاهرا 

کلا متوقف شده است.
انتظــار افزایــش مصرف 

بنزین را داشته باشیم
وی ادامــه داد: طی ســال های 
اخیر هیچ خودروی دوگانه ســوزی 
وارد ناوگان خودروهای سبک نشده 
و از ســوی دیگر هر سال تعدادی از 
خودروها که در گذشــته دوگانه سوز 
شده بودند؛ مستهلک و در حال اسقاط 
هســتند، همچنین مخازن بسیاری از 
خودروها منقضی شده و امکان استفاده 
از سی ان جی را ندارند، بنابراین کاهش 
تقاضا طبیعی بوده و هر روز نیز بیشتر 

می شود و اگر دولت فکری به حال این 
موضوع نکند همچنان شاهد افزایش 
مصرف بنزیــن و کاهش تقاضا برای 

سی ان جی خواهیم بود.
در  ســی ان جی  ســهم 
خودروهــای وارداتــی در نظر 

گرفته نشده است
رئیس انجمن صنفی سی ان جی 
کشور یادآور شــد: متاسفانه علیرغم 
پیگیری های یک سال گذشته انجمن 
و مکاتبات و جلســات متعدد وزارت 
صمت در تدویــن آیین نامه واردات 
خودروهــای کارکــرده؛ هیچ نگاه و 
ســهمی برای صنعت سی ان جی در 

نظر نگرفته اند.

جزئیات افزایش کارمزد جایگاه داران تشریح شد

بــا اعتبــاری که دیده شــد، ســال گذشــته ۱۵۰۰ قطعه بچه ماهــی و امســال ۳۵۰۰ مورد 
رهاســازی می شــود که در همین دو ســه روز قبل ۶۰۰ قطعه بچه ماهــی در اطراف جزیره 
کیش رهاســازی شــده اســت ایــن کار ملی با مشــارکت بخــش خصوصی انجام شــد. 

اسحـق ارزانـی

تولیدی که صادرات محور نیست!


